
اقتصادی6

گــروه اقتصــادی - مقصــود 
اسعدی سامانی درباره انباشت قطعات 
هواپیمایی در گمــرکات و عدم اجازه 
ترخیص این قطعات اظهار داشــت: از 
7 ماه گذشــته با مشکل عدم ترخیص 
قطعات و لاســتیک هواپیما از گمرک 
مواجه شده ایم و گمرک برای ترخیص 
این قطعات، مجوز از دولت می خواهد.    
شــرکت های  داد:  ادامــه  وی 
هواپیمایی امکان ثبت سفارش را ندارند 
اما طبق قوانین گمرکی کالای وارداتی 

باید ثبت ســفارش و منشــا ارزی آن 
مشخص شــود و در غیر این صورت 
اجازه ترخیص به آن کالا داده نمی شود.     
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی 
با اشاره به مشــکلات شرکت ها برای 
ثبت ســفارش قطعات هواپیما گفت: 
شــرکت های هواپیمایی در شــرایط 
تحریم هــا امــکان خرید لاســتیک و 
قطعــات هواپیما را بــه صورت عادی 
ندارنــد و از ســوی دیگــر در فرایند 
دورزدن تحریم هــا بــرای خرید این 

قطعــات امکان ثبت ســفارش وجود 
ندارد و  با این اقدام گمرک، شرکت های 
 هواپیمایی با یک تحریم مضاعفی مواجه 
شده اند. اسعدی ســامانی با بیان اینکه 
در حال حاضر بخشی از ناوگان هوایی 
کشورمان با مشکل قطعه مواجه هستند 
و با عدم ترخیــص قطعات از گمرک، 
به تدریج هواپیمای بیشــتری زمین گیر 
خواهد شــد، افزود: تمام شرکت های 
هواپیمایی قطعاتی دارند که در گمرک 
مانده و ترخیص نشده و این قطعات تنها 

 مربوط به یک یا دو شــرکت هواپیمایی 
نمی شود.  بخشی از این کالاها ترخیص 
نشــده در گمرک، لاســتیک هواپیما 
و قطعات مصرفی روزانه شــرکت ها 
هستند که هواپیما برای انجام پرواز به آن 
نیاز دارند اما این قطعات در گمرک گیر 
کرده اند و ترخیص نشده اند. در مقطعی 
سازمان هواپیمایی کشوری با رییس کل  
گمرک مذاکراتی داشتند که از اختیارات 
ارایه شده در ماده 42 قانون امور گمرکی 
استفاده شود و رییس کل گمرک هم از 
این طریق، اجازه ترخیص قطعات را برای 
مدت محدودی صادر کرد و به صورت 
مــوردی برخی از قطعــات ترخیص 
شــدند اما پــس از آن بــاز هم جلوی 
ترخیص قطعات را گرفتند و اعلام شد 
تــا زمانی که دولت مجوز لازم را صادر 
نکند، امکان ترخیص قطعات نیســت. 
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی با 
اشــاره به پیگیری های انجام شده برای 
صــدور این مجوزهــای خاص اظهار 
داشت:  وزارت راه که اساسا توجهی به 
خواسته و مشکلات ایرلاین ها ندارد و 
از وزارت راه و شهرسازی ناامید شدیم 

اما با رییس جمهوری، قوه قضایی در این 
باره مکاتباتی داشتیم و حتی با دادستان 
تهران جلساتی را برگزار کردیم و قول 
داده شــد که پیگیری هــای لازم انجام 
شــود اما ظاهرا نتیجه ای درپی نداشت.
پیگیری های زیادی از سوی ایرلاین ها 
انجام شــده اما فعلا مجــوزی را صادر 
نکردند و اگر این مجوز ترخیص قطعات 
هواپیما بدون ثبت سفارش صادر نشود 
به طور قطع تعداد هواپیماهای زمینگیر 
افزایش پیدا خواهد کرد و همین الان هم 
دوره خریــد بلیت هواپیما به 15 روز تا 
یک ماه رسیده چراکه بخشی از ناوگان 
 زمین گیر شده و عرضه متناسب با تقاضا 
نیســت. اسعدی ســامانی با بیان اینکه 
متخصصان داخلی دانش تعمیر هواپیما 
را دارند اما با مشکل عدم تامین قطعات 
مواجه هستند، گفت: حتی آخرین چک 
هواپیمایی در داخل کشور انجام می شود 
و بــه دانش تعمیر هواپیما دســت پیدا 
کرده ایم و متخصصان در این سال های 
تحریــم تجربه خوبی از تعمیر هواپیما 
داشتند اما مشکل  اساسی تامین قطعات 

مورد نیاز است.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی  :

گمرک اجازه ترخیص قطعات و 
لاستیک هواپیما را نمی دهد

دبیر انجمن شرکت  های هواپیمایی با بیان اینکه از 7 ماه گذشته با مشکل عدم اجازه برای ترخیص قطعات هواپیما از 
گمرکات مواجه هستیم، گفت: در فرایند دور زدن تحریم ها برای خرید این قطعات امکان ثبت سفارش وجود ندارد و با این 

اقدام گمرک، شرکت های هواپیمایی با یک تحریم مضاعفی مواجه شده اند.

گروه اقتصادی - امســال وعده  
کنتــرل بــازار اجاره از طریق بســته 
حمایتی داده شــده امــا با اتمام فصل 
تابستان هنوز بســیاری از مستاجران 
مشکلاتی در حوزه دریافت وام ودیعه 

و سقف اجاره بها دارند.
فصل تابســتان، فصل داغ جابه 
جایی مســتاجران به اتمام رسیده اما 
هنوز بســیاری از افراد به دلیل قیمت 
های بالای اجاره نتوانســته اند مورد 
مناســبی برای اجاره نشینی پیدا کنند.
حتی برخی از متقاضیان که امسال قصد 
خرید خانه ای نقلی را داشتند با دیدن 
نــرخ های بالای خریــد همان اجاره 
نشینی را به مالک شدن ترجیح دادند.  
این در حالی است که امسال دولت در 
ابتدای سال وعده های بسیاری برای 

کنترل بازار اجاره و مســکن داده بود 
اما با اتمام نیمه اول سال هنوز بسیاری 
از مســتاجران چشم انتظار اثر گذاری 
بســته حمایتی اجاره دولت هستند؛ 
بسته ای که قرار بود تعیین سقف اجاره 
بها داشته باشد و از سوی دیگر بتواند 
با پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن به 
متقاضیان بخشــی از بار گرانی اجاره 
ها را کاهش دهد. مشــاهدات میدانی 
حاکــی از آن اســت که بــازار اجاره 
امســال در مقایسه با ســال گذشته با 
رشــد حدود 4۰ درصدی روبرو بوده 
و با وجــود آنکه دولت بســته های 
حمایتی و کنترل و نظارت خود را در 
بخش های مختلف تقویت کرده بود، 
اما این بســته ها اثرگذاری چندانی در 

بازار اجاره نداشته اند.

بســته حمایتی که اثری بر 
بازار اجاره نداشت

قنبــری یکی از مســتاجران در 
محدوده خیابان جیحون تهران گفت: 
متاسفانه این بسته حمایتی اجاره دولت 
اثرگذاری در بازار مسکن به ویژه اجاره 
نداشته است. نه تنها در محله ما بلکه 
در بســیاری از مناطــق اطراف هیچ 
یک از مالکان، ســقف 25 درصدی 
افزایش اجاره بها را رعایت نکرده اند 
و نرخ هــای اجاره در این حوزه  ۳۰ تا 
4۰درصد افزاش یافته است. او در ادامه 
گفت: مشــاوران املاک در این بخش 
هیچ همکاری نکــرده اند و نرخ های 

اجاره را به بهانه حق الزحمه بیشــتر، 
افزایش داده اند.

بانک ها در پرداخت ودیعه 
مســکن  و وام خریــد کمترین 

همکاری را داشتند
همچنین نظری یکــی دیگر از 
مستاجران با گله مندی از عدم دریافت 
وام ودیعه مسکن و سخت گیری های 
بانک هــا در این بخــش گفت: هیچ 
بانکی وام ودیعه پرداخت نمی کند و 
به هر بانکی مراجعه می کنیم از چندین 
ضامن تا سند خانه برای پرداخت یک 
وام 1۰۰ میلیــون تومانی از متقاضی 
درخواست می کنند. او گفت: من یک 

راننده تاکسی  اینترنتی هستم 2 ضامن 
رسمی و سند خانه از کجا بیاورم و به 
بانک بدهــم. مقنی یک خریدار خانه 
درباره وام خرید مسکن گفت: سعی 
داشــتیم با خرید اوراق مســکن  وام 
۶۰۰ میلیــون تومانی دریافت کنیم اما 
متاســفانه برای دریافت این وام باید 
بیــش از 1۰۰ میلیون تومان تنها برای 

اوراق پرداخت کنیم. 
همچنین محســنی یکی دیگر 
از متقاضیانــی که قصد خرید ملک را 
داشت گفت: امسال با تمامی پس انداز 
و وام خرید مسکنی که دریافت کرده 
بودیم قصد داشتیم یک واحد کوچک 

4۰ متری بخریم اما متاســفانه تا زمان 
دریافت وام مسکن،  قیمت واحد 4۰ 
متری از 7۰۰ میلیــون تومان به ۸۰۰ 

میلیون تومان افزایش یافت.
کمتر از ۱۰ درصد موفق به 
دریافت تسهیلات ودیعه مسکن 

شده اند
بر خــلاف گزارش های میدانی 
محبت خواه مدیرکل راه وشهرسازی 
اســتان تهران اعلام کرده است روند 
پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن در 
مقایسه با ســال گذشته افزایش یافته 
اســت. او می گوید:  امسال نظارت ها 
بر روند پرداخت تسهیلات بیشتر شده 

و همین امر خود زمینه ساز بهبود روند 
پرداختی ها شــده است.  محبت خواه 
گفت: در ۶ ماه ابتدای امسال 117 هزار 
و ۳۹۳ نفر برای وام ودیعه ثبت نام کرده 
انــد که از این تعداد ۹ هزار و 75۶ نفر 

وام گرفته اند. 
طبــق این آمار هــا تاکنون کمتر 
از 1۰ درصد در این مدت در اســتان 
تهران موفق به دریافت وام شــده اند 
کــه البته  به گفته برخی از مســئولان 
بخش زیادی از این دریافت کنندگان 
از طریق قرارداد های صوری اقدام به 
دریافت این تســهیلات کرده اند. در 
همین رابطه یکی از اعضای کمیسیون 
عمران مجلس هم اعلام کرده که برای 
کنترل بازار اجاره قرار اســت بســته 
جدیدی تهیه شود و مجلس اقدامات 

لازم برای کنترل بیشتر را در دستور کار 
خود قرارمی دهد.  اقبال شاکری عضو 
کمیسیون عمران مجلس گفت : تنها 
برای کنترل بازار اجــاره باید عرضه 
و تقاضــا برابری کنــد و تا زمانی که 
تعادل در این بازار ایجاد نشود و بسته 
جدید برای کنترل به تصویب دولت و 

مجلس نرسد بازار آرام نخواهد شد .
او گفــت : به صــورت مداوم 
جلساتی با مسئولان و مدیران وزارت 
راه وشهرسازی برای ارزیابی و برنامه 
هــای کنترل بازار داریــم که امیدوار 
هستیم به نتیجه برسد. به گفته بسیاری 
از کارشناسان تنها راهکار برای کنترل 
بازار اجاره ساخت مسکن استیجاری 
است که در چند سال گذشته این طرح 

تنها در حد حرف باقی مانده است.

بازاراجارههمچنانچشمانتظاروعدهها!

 پیگیری های زیادی از ســوی ایرلاین ها انجام شــده اما فعلا مجوزی را صادر نکردند و اگر 
این مجوز ترخیص قطعات هواپیما بدون ثبت ســفارش صادر نشــود به طور قطع تعداد 
هواپیماهای زمینگیر افزایش پیدا خواهد کرد و همین الان هم دوره خرید بلیت هواپیما به ۱5 
روز تا یک ماه رسیده چراکه بخشی از ناوگان زمین گیر شده و عرضه متناسب با تقاضا نیست.

گــروه اقتصــادی - عضــو 
کمیســیون بازار پول و سرمایه اتاق 
بازرگانــی ایران گفت: آینــده بازار 
سرمایه همیشه مثبت بوده و در تمام 
طول این ســال ها از بازدهی این بازار 
نســبت به ســایر بازارها بهتر بوده 
و طبیعتاً آینده بازار ســهام روشن و 

مشخص است.
»مهــدی دانایــی« به نوســان 
بازار سهام اشــاره کرد و افزود: بازار 
سرمایه اکنون در وضعیت بلاتکلیفی 
قرار دارد، فضای اقتصادی کشــور و 
نیز دیگر حوزه های ســرمایه گذاری 
نسبت به اتفاقات برجامی در وضعیت 

بیم و امید قرار گرفته است.
وی خاطرنشــان کــرد: طبیعتاً 
وجــود ایــن فضای خاکســتری و 
غیرقابــل پیش بینی بــودن وضعیت 
اقتصادی کشور و بازار سرمایه باعث 
شده تا سرمایه گذاران با احتیاط بیشتر 
نسبت به ســرمایه گذاری در بورس 
اقــدام و حجم کمتری از نقدینگی را 

وارد این بازار کنند.
دانایی ادامه داد: ماحصل فضای 

کنونی که در حوزه اقتصادی کشــور 
ایجــاد شــده، روند ایــن روزهای 
معاملات بازار ســهام را تحت تاثیر 
قرار داده اســت. عضو کمیســیون 
بــازار پول و ســرمایه اتاق بازرگانی 
ایران خاطرنشــان کــرد: تا زمانی که 
خبــر دقیقی از نتیجه برجام، نرخ ارز 
و رفتارهای اقتصادی مشــخص در 
خصوص بازار ســرمایه در اقتصادی 
کشور منتشر نشود، بازار در این فضای 
نوسانی و خاکســتری باقی خواهد 
ماند. وی خاطرنشــان کرد: معاملات 
بازار سهام بســته به اخبار سیاسی و 
اقتصادی که منتشــر می شود، روند 

متفاوتی را به خود می گیرد.
دانایی اظهار داشــت: تا زمانی 
که حجم معاملات بازار ســهام پایین 
باشــد و فضای دقیق تری از اتفاقات 
سیاســی و بین المللی بــرای فعالان 
اقتصادی مشخص نشــود و قیمت 
ارز هم به نرخ تثبیت شــده ای نرسد، 
وجــود چنین وضعیتــی را نه تنها در 
بازار سرمایه بلکه در سایر حوزه های 

اقتصادی شاهد خواهیم بود.

عضو کمیســیون بــازار پول و 
ســرمایه اتاق بازرگانی ایــران ادامه 
داد: اکنون بازارهای ســرمایه گذاری 
در انتظــار خروجی مذاکرات برجام 
هســتند و بعد از آن شــاید مســیر 
شــفاف تر و قابل پیش بینی تری را در 
بازار سرمایه و نیز سایر بازارها شاهد 

خواهیم بود.
آینده ای روشن پیش روی 

معاملات بازار سهام
وی آینــده بــازار ســرمایه را 
پیش بینی کرد و گفت: ما همیشــه به 
آینده بازار سرمایه مثبت بوده ایم، در 
تمام طول این سال ها بازار سرمایه از 
بازدهی بهتری نسبت به سایر بازارها 
برخوردار بــوده و طبیعتاً آینده بازار 

سهام روشن و مشخص است.
دانایی با بیان اینکه مســیری که 
بازار ســرمایه در پیــش گرفته با هر 
رویکردی می تواند مســیر روشــنی 
باشــد، گفت: از سال ۹۹ به بعد که با 
آن موج معاملات بازار سرمایه همراه 
بودیــم، زمینه ســطح دانش فعالان 

اقتصادی افزایش پیدا کرده است.

عضو کمیســیون بــازار پول و 
ســرمایه اتاق بازرگانــی ادامه داد: 
همچنین در این مدت شاهد رفتارهای 
منطقی تــری از تصمیــم گیرندگان 
اقتصادی بوده ایم که این امر زمینه ساز 
ایجاد آینــده ای مثبت در حوزه بازار 

سهام شده است.
وی تاکید کرد: به طور حتم از این 
روزهای پرنوسان بازار و با این حجم 
از معاملات عبور خواهیم کرد که در 
کنار آن بازار ســرمایه خود را با تورم 
مطابقت می دهد و حتی از آن پیشــی 

خواهد گرفت.
 ۴۲۰۰ ارز  از  اســتفاده 

تومانی از ابتدا اشتباه بود
دانایــی در ادامه بــه حذف ارز 
42۰۰ تومانــی و تأثیــر آن بر اقتصاد 

کشــور و معاملات بازار سهام اشاره 
کرد و گفت: هر نوع نرخ دســتوری 
در حوزه ارز اشــتباه بوده و هســت، 
به گونه ای که اســتفاده از این ارز در 
این مدت رانت زا و فسادزا بوده است.
عضو کمیســیون بــازار پول و 
سرمایه اتاق بازرگانی تاکید کرد: هر 
چیزی که قرار باشد تعیین کننده نرخ 
ارز به صورت دستوری باشد، اشتباه 
خواهــد بود ، اســتفاده از ارز 42۰۰ 
تومانی از ابتدا اشــتباه بود و تداوم به 
کارگیری آن دیگر اشــتباهی بود که 

دولت سیزدهم به آن پایان داد.
وی اظهار داشت: به طور کامل 
مخالف اســتفاده از ارز 42۰۰ تومانی 
هستیم و معتقد به تک نرخی شده ارز 

در اقتصاد کشور هستیم.

گروه اقتصادی - رئیس مجمع 
واردات بــا بیان اینکــه دولت باید 
مراقب واردات خودرو و حفظ منافع 
مردم باشــد، گفت: اگر همه مراحل 
بر اســاس پیش بینــی ها جلو برود، 
احتمالا خودروهای خارجی از آذر 

یا دی وارد بازار می شوند.
علیرضا مناقبــی در خصوص 
واردات خــودرو، اظهار کرد: به نظر 
می رســد که از ابتدای مهرماه امکان 
واردات خودرو وجود داشــته باشد 
ولی از آنجایی که شرکت واردکننده 
بر اســاس قانون بایــد فرآیند ثبت 
ســفارش را طــی کنــد و همچنین 

مراحــل تخصیص و تأمین ارز را نیز 
بگذراند، بنابراین اگر همه مراحل بر 
اســاس آنچه که پیش بینی شده جلو 
برود، احتمــالاً از آذر و دی ماه باید 
شاهد ورود خودروهای وارداتی به 

بازار کشور باشیم.
رئیس مجمع واردات با اشــاره 
به ممنوعیت 4 ساله واردات خودرو، 
افزود: حدود چهار سال از ممنوعیت 
واردات خودرو گذشــته و متأسفانه 
واردات خــودرو، از یــک مســئله 
کوچک و متعــارف در تجارت بین 
المللی تبدیل به یک ابرمســئله شده 

است.

مناقبی ادامــه داد: واقعیت این 
اســت که در طول سال های گذشته، 
اهتمام ویژه ای نسبت به آرا و نظرات 
نخبگان و فعــالان اقتصادی بخش 
خصوصی صورت نگرفته و تصمیم 
گیری ها منطبــق بر واقعیت جامعه 
نبوده اســت و به همین دلیل اســت 
که معتقدم موضوعاتی که به سادگی 
قابل رفع و رجوع بوده اند، تبدیل به 

ابر مسئله شده اند.
بــا  رابطــه  در  افــزود:  وی 
آزادسازی واردات خودرو، آنچه که 
حائز اهمیت بوده آن اســت که باید 
به شــکلی صورت بگیــرد که به کم 

شدن رانت های موجود منجر شود، 
در غیر این صــورت گرفتاری های 
 بیشــتری بر اقتصاد کشــور تحمیل 

می کند.
رئیس مجمــع واردات با تاکید 
بر این نکته که باید به ســمتی برویم 
که همه مردم از آزادســازی واردات 
خــودرو منتفــع شــوند، تصریح 
کرد: متأســفانه گاهی اوقات شاهد 
هســتیم که اعطــای مجوزها و رفع 
ممنوعیت ها، به اســم مردم ولی به 
کام دولت یا به کام برخی گروه های 

نزدیک به قدرت اتفاق می افتد. 
بنابرایــن بایــد از تجربه های 

گذشــته، درس گرفت و مراقب بود 
که منافع مــردم در این میان، لحاظ 
شــود و لازمه این کار، آن است که 
تشــکل های اقتصــادی تخصصی 
مربوطه که از بدنه بخش خصوصی 
تشکیل شــده اند، در مسیر تصمیم 
سازی و تصمیم گیری و اجرای آئین 

نامه قرار گیرند. 
واردات  مــورد  در  وی 
خودروهای لوکــس، تصریح کرد: 
در واردات خــودرو به کشــورمان، 
صحبت بر سر واردات خودروهای 
لوکس و همچنین خودروهای دست 

دوم نیست.

عضوکمیسیونبازارپولوسرمایهاتاقبازرگانیپاسخداد:

چرابورسروندنزولیداشت؟

رئیسمجمعوارداتخبرداد:

ورودخودروهایخارجیبهبازارازآذرماه

گروه اقتصادی - نبود شفافیت در عملکرد بانک ها می تواند از یک طرف منجر به افزایش نابرابری و ناعدالتی در جامعه 
شده و از طرف دیگر، سرمایه های مردمی را به سمت کسب منفعت برای عده ای خاص و ایجاد تورم هدایت کند.

طبق تعریف بانک مرکزی از تسهیلات کلان این تسهیلات معادل حداقل 1۰ و حداکثر 2۰ درصد سرمایه پایه هر بانک 
اســت. به عنوان نمونه، طبق دســتورالعمل تسهیلات و تعهدات کلان بانکی، اگر یک بانک 2,۰۰۰ میلیارد تومان سرمایه پایه 
داشته باشد، در صورتی که به یک یا چند شخص ذینفع واحد 2۰۰ میلیارد تومان تسهیلات دهد، این معادل تسهیلات کلان 
در نظر گرفته می شود؛ حداکثر سقف قانونی پرداختی تسهیلات کلان برای چنین بانکی نیز 4۰۰ میلیارد تومان بوده و پرداخت 
بیش از آن تخلف محسوب می شود. مجموع تسهیلات کلانی که یک بانک می تواند به اشخاص مختلف پرداخت نماید نیز ۸ 

برابر سرمایه پایه بانک است، یعنی بانک مورد مثال می تواند در مجموع 1۶ هزار میلیارد تومان تسهیلات کلان پرداخت کند.
یکی از الزامات کنترل خلق پول در کشور جهت کنترل نقدینگی و تورم، توجه به خلق پول بانک هاست که مهمترین نوع 
خلق پول بانک ها از طریق تسهیلات دهی است. داشتن قدرت خلق پول با توجه به سطح اهمیت و تأثیرگذاری آن بر فضای 
اقتصادی کشــور، باید تحت کنترل بوده و نظارتی بر آن وجود داشــته باشد. در غیر اینصورت، شرایط به گونه ای می شود که 
فارغ از اینکه چه کسی قدرت خلق پول را در دست دارد، افراد فقط به دنبال سود و منفعت شخصی خود بروند و با عملکرد 
نامناسب، کشور را در معرض بحران قرار دهند. به عبارت دیگر، نظارت بر بانک ها از این جهت مهم است که عملکرد بانک ها 
تأثیر مستقیمی بر زندگی مردم می گذارد، زیرا تسهیلات دهی، سپرده گیری، سرمایه گذاری، تأمین مالی پروژه ها و سایر عملیاتی 
که بانک ها انجام می دهند مســتقیماً با پول و نقدینگی مرتبط اســت و بانک ها می توانند به وسیله این قدرت خود در هدایت 
جریان نقدینگی کشور، فعالیت هایی که به تولید منجر شده را رشد داده و موجب رونق اقتصادی کشور شوند یا برعکس به 
فعالیت هایی که با قصد سوداگری و دلالی صورت می گیرند یا حتی به فعالیت هایی که تنها به نفع اشخاص خاصی محدودی 
شود، ضریب داده و در نهایت به طیف خاصی از جامعه سود و به عموم جامعه زیان برسانند. از این رو نبود شفافیت در عملکرد 
بانک ها می تواند از یک طرف منجر به افزایش نابرابری و ناعدالتی در جامعه شده و از طرف دیگر، سرمایه های مردمی را به 
ســمت کســب منفعت برای عده ای خاص و ایجاد تورم و ضرر برای عموم جامعه هدایت کند. از این رو لازم اســت تا بانک 
مرکزی که یکی از وظایف آن نظارت بر عملکرد بانک هاست به این وظیفه خود عمل کند و تسهیلات دهی بانک ها را کنترل 

کند؛ هم اکنون نظارت بانک مرکزی با اما و اگرهایی مواجه است و کافی نیست. 
شفافیت در اعطای تسهیلات کلان، یکی از محورهای کنترل خلق پول، نقدینگی و تورم است که در تبصره 1۶ قانون 
بودجه 14۰1 بر آن تاکید شده است بانک مرکزی نیز در راستای ایجاد شفافیت و اجرای قانون در فروردین ماه امسال اسامی 
تسهیلات گیرندگان کلان 14 بانک را با جزئیات کامل منتشر کرد. در پایان اردیبهشت ماه نیز اطلاعات مربوط به تسهیلات 
کلان ۳ بانک دیگر را ارائه کرد. بســیاری از کارشناســان این اقدام بانک مرکزی را مثبت ارزیابی کرده و امیدوار بودند ســایر 
بانک های باقی مانده نیز به جمع بانک های شفاف شده بپیوندند؛ اما شورای پول واعتبار در ۳1 خردادماه با مصوبه ای مسیر ایجاد 
شده در حوزه شفافیت بانکی را به سمت شفافیت حداقلی منحرف کرد؛ چراکه در این مصوبه بانک مرکزی مکلف شد تنها 
تسهیلات کلان بالای 1۰۰ میلیارد تومان را منتشر کند. حال آنکه در مصوبه های پیشین این شورا پرداخت حداقل 1۰ و حداکثر 
2۰ درصد سرمایه نظارتی بانک ها به ذینفع واحد، به عنوان تسهیلات کلان آن ها شناخته می شد و این محدوده به عنوان حد 
قانونی تسهیلات کلان، اعلام شده بود. در قانون بودجه نیز همین مصوبات مدنظر قانون گذار بود و با اجرای قانون بودجه نیز 
اطلاعات مربوط به تسهیلات کلان پرداختی برخی بانک ها کامل منتشر شد؛ اما بعد از مصوبه شورای پول واعتبار بخش زیادی 
از تسهیلات پرداختی آن ها مخفی شد. بعد از اینکه این قاعده ی بانک مرکزی در شفاف سازی تسهیلات اعطایی بانک ها پیاده 

شد، صدای بسیاری از رسانه ها در واکنش به آن درآمد. 
اما اخیراً از جان دولت صحبت از یک لایحه ی اصلاحی بحث برانگیز بر تبصره 1۶ قانون بودجه کشور به میان آمده است. 
که از جمله اثرات مخرب این اقدام به تقلیل هدف انتشار آمار تسهیلات کلان، بازگشت به عقب، مخفی ماندن، زدوبندهای 
صورت گرفته در این مسیر اشاره کرد.  باید گفت لزوم شفافیت تسهیلات کلان و انتشار لیست ابربدهکاران بانکی، بررسی زبان 
انباشته بانک ها، پرداخت تسهیلات تا چند برابر سقف مجاز و سرمایه پایه بانک و در نهایت پرداخت تسهیلات به اشخاص 
حقیقی و حقوقی خاص و مرتبط با بانک ها در سال های جاری نشان از عدم نظارت صحیح و به کارگیری روش های پیشگیرانه 
در بحث تسهیلات کلان است. برای نمونه زیان انباشته 12 بانک، ۳۰۰ هزار میلیارد تومان اعلام شده است. همچنین بنا بر گفته 
یک نماینده مجلس یک بانک خصوصی با ســرمایه 4۰۰ میلیارد تومانی، در مجموع از زمان تأســیس حدود 2۰ هزار میلیارد 
تومان تســهیلات پرداخت کرده اســت و از این میزان، حدود 1۶ هزار میلیارد تومان، سهم تسهیلات کلان پرداختی بانک در 
حدود 5۰ فقره بوده که تقریباً همه موارد با فساد و زد و بند پرداخت شده و لذا بازپرداخت نشده و به معوقه تبدیل شده است. 

انتشار لیست ابربدهکاران باید مطابق قانون و جزئیات و حجم مشخص صورت گیرد.

آیا بانک ها عامل ایجاد تورم در اقتصاد هستند؟
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گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
صنایع کوچک گفت: ســال گذشــته 
حداقل ۹۰۰ هکتار زمین در دو روش، 
استفاده از محاکم قضائی و تفاهم نامه 
به دولت، برگشــت داده شد و در نیمه 
نخست امسال نیز 225 هکتار خلع ید 

شد.
علی رسولیان اظهار کرد: با توجه 
به سیاست های وزارت صمت به ویژه 
توازن بخشی صنعتی در سطح کشور 
امســال رویکرد متفاوتی اتخاد کردیم 
کــه یکــی از آن در واگذاری زمین در 
شــهرک های صنعتی اســت؛ بر این 
اســاس زمین در شــهرک های تقاضا 
محــور به افــرادی که اهلیــت دارند 

واگذار می شود.
وی اضافــه کرد: در ســال های 
گذشــته تنها مســیر واگذاری زمین، 
داشــتن مجوز تأســیس بــود یعنی 
هر کســی که مجوز تأســیس داشت 
می توانســت در شهرک ها، زمین را در 
اختیار بگیرد، اما امسال در شهرک هایی 
که تقاضا محور اســت ارزیابی کیفی 
مبتنی بر شــاخص های قابــل اندازه 
گیری وجــود دارد یعنی اراضی عملًا 
به فعالان اقتصادی موجود که توان کار 
اقتصادی دارند تحویل می شود. البته در 
چارچوب سامانه الکترونیکی شفاف؛ 
نحوه واگــذاری، قیمت ها، محل ها، 
همچنین نحوه پرداخت اقســاط همه 

مشخص اســت و فعال اقتصادی هم 
می تواند با اســتفاده از سامانه، زمین را 
در اختیــار بگیرد این کار خیلی کمک 
می کرد تا کســانی که زمین در اختیار 
می گیرند افراد اقتصــادی، توانمند و 
عملًا کسانی باشند که بتوانند تولید را 

رقم زنند.
رسولیان گفت:، اما در خصوص 
اراضی که در سال های گذشته واگذار 
شــده، هم اکنون مسیر جدی خلع ید 
را پیش می بریــم. زمین هایی که زمان 
زیــادی از واگذاری آن ها گذشــته و 
همچنان راکد و غیر فعال هستند برای 
آن ها تقســیم بندی مناسبی انجام شده 

است.

رئیس سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی افزود: سال گذشته 
بیــش از هزار و ۸۰۰ پرونده به مراجع 
قضائی ارجاع شد و حداقل ۹۰۰ هکتار 
زمین در دو روش، اســتفاده از محاکم 
قضائی و تفاهم نامه به دولت، برگشت 

داده شد.
رســولیان با اشــاره به اینکه در 
شش ماه نخســت امسال، تقریباً 225 
هکتــار زمیــن را در دادگاه خلــع ید 
کردیــم، گفت: در یک اتفاق بســیار 

خوب، بیشتر فعالان اقتصادی که زمین 
گرفتند مقدمات اجرایی کار را فراهم 
کردند یعنی مسیر ایجاد واحد تولیدی 
و تکمیل طرح ها را پیگیری می کنند ما 
هم در این زمینه به جد پیگیر هســتیم 
البته کســانی که به هر دلیلی طرح را به 
بهره برداری نرسانند خلع ید می شوند.

وی در مورد زیر ســاخت های 
شهرک های صنعتی هم افزود: دو زیر 
ساخت بسیار مهم در شهرک ها مد نظر 
است؛ نخست اینکه در طول یک سال 

گذشته با تاکید وزیر صمت برای تأمین 
زیر ســاخت های برق، برای ساخت 
بیش از ۹۳ پست برق مشارکت کردیم 
که بخشی از آن مصوبات دولت است 
که امیدواریم تا 2 سال آینده زیرساخت 

تأمین برق در شهرک ها را کامل کنیم.
رســولیان ادامه داد: اقدام دوم را 
در زمینه آب بــه صورت جدی پیش 
می بریم، بازچرخانی آب صنعت را هم 
در حــوزه صنعت و هم در حوزه آب 
شــرب در پیش گرفتیم که امیدواریم 

بتوانیــم از مســیر تحویــل تســویه 
پســاب های شهری، آب دراز مدت و 

مفید را برای صنایع تأمین کنیم.
رئیس ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی در پاســخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه چند درصد آب 
مورد نیــاز صنعت از این طریق تأمین 
می شود، گفت: با توجه به برآوردهایی 
که انجام شــده حدود یک میلیارد متر 
مکعب پساب شهری در سطح کشور 
وجود دارد که نســبت به میزان آبی که 

هم اکنون در صنایع اســتفاده می شود 
حجم بسیار خوبی است و امیدواریم 
بتوانیم حدود 5۰۰ میلیون متر مکعب 

از این میزان را استفاده کنیم.

رئیس سازمان صنایع کوچک اعلام کرد؛

جزئیاتیازخلعیدزمینهایراکدوغیرفعالدرشهرکهایصنعتی


